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Protokół Nr XLIII/2009 
sesji Rady Gminy Czerwonak, 

która odbyła się w dniu 17 września 2009 r. 
 
 

Sesję rozpoczęto o godzinie 9.00, a zakończono o godzinie 14.30. 
Z ustawowego składu Rady Gminy Czerwonak liczącego 21 radnych w obradach wzięło 
udział 20 radnych (lista obecności stanowi załącznik nr 1, nieobecny radny: Przemysław Ptak) 
oraz Wójt, Zastępcy Wójta, Sekretarz, Radca Prawny, Skarbnik, Sołtysi, Przewodniczący 
Zarządów Osiedli, dr hab. inŜ. Janusz Mikuła i przedstawiciele prasy lokalnej. 
 
Porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji. 
2. Przedstawienie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu XLII sesji. 
4. Informacja doraźnej Komisji Rady Gminy Czerwonak ds. Monitorowania Lokalizacji 

Spalarni. 
5. Wymagania stawiane systemom gospodarki odpadami oraz udział społeczeństwa w 

podejmowaniu decyzji związanych z gospodarką odpadami komunalnymi – 
informacja przedstawiciela firmy przeprowadzającej konsultacje społeczne w sprawie 
lokalizacji Instalacji Termicznego Przekształcania Odpadów Komunalnych (dr hab. InŜ. 
Janusz Mikuła). 

6. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości 
obowiązujących w roku 2010 i zwolnień w tym podatku.   

7. Uchwała w sprawie opłaty od posiadania psów na rok 2010.  
8. Uchwała zmieniająca uchwałę nr 237/XXXIII/2008 Rady Gminy Czerwonak z dnia 18 

grudnia 2008 w sprawie budŜetu Gminy Czerwonak na 2009 rok.   
9. Uchwała zmieniająca uchwałę nr 235/XXXIII/2008 z dnia 18 grudnia 2008 roku w 

sprawie zatwierdzenia przychodów i wydatków Gminnego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej na 2009 rok.   

10. Uchwała w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego. 
11. Uchwała w sprawie zaciągnięcia poŜyczki na zadanie „Kanalizacja sanitarna 

Czerwonak ulica Źródlana”.  
12. Informacja o przebiegu wykonania budŜetu Gminy Czerwonak za I półrocze 2009 

roku. 
13. Uchwała w sprawie udzielenia dotacji dla Parafii Rzymskokatolickiej pw. św. Jana 

Chrzciciela w Owińskach na realizację zadania w zakresie prac konserwatorskich i 
remontowych.    

14. Uchwała w sprawie zaliczenia dróg w miejscowościach: Bolechówko i Potasze do 
kategorii dróg gminnych. 

15. Uchwała w sprawie zaliczenia dróg w miejscowości Czerwonak do kategorii dróg 
gminnych. 

16. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Czerwonak.   
17. Informacja o działalności Wójta Gminy Czerwonak jako organu wykonawczego 

gminy między sesjami Rady Gminy Czerwonak.  
18. Wolne głosy i wnioski. 
19. Zamknięcie sesji. 

 
Ad.1. Otwarcie sesji. 

 Otwarcia obrad, powitania zgromadzonych i stwierdzenia prawomocności obrad 
dokonał Przewodniczący Rady Gminy Czerwonak Zbigniew Zieliński.  

Wójt Mariusz Poznański przedstawił nowego Komendanta Komisariatu Policji w 
Czerwonaku aspiranta sztabowego Dariusza Wawrzyniaka, jednocześnie przekazał kluczyki 

do nowego samochodu KIA cee’d do dyspozycji czerwonackiej policji. Komendant Dariusz 
Wawrzyniak zapewnił, Ŝe samochód będzie wykorzystywany właściwie, będzie słuŜył 
wszystkich mieszkańcom. 
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Ad.2. Przedstawienie porządku obrad. 
Wójt Mariusz Poznański zgłosił wniosek o wprowadzenie do porządku obrad uchwały 

w sprawie zaliczenia dróg powiatowych na terenie Gminy Czerwonak do kategorii dróg 
gminnych. Wyjaśnił, Ŝe projekt uchwały dotyczy przejęcia ul. Lipowej w Bolechówku i ul. 
Szkolnej - droga Czerwonak - Wierzenica. Powiedział, Ŝe do końca września Powiat Poznański 
podejmie uchwałę o zmianie kategorii dróg z powiatowych na gminne, natomiast majątek z 
tym związany przekaŜe do końca br. Dodał, Ŝe w/w drogi są bardzo istotne dla mieszkańców, 
natęŜenie ruchu jest duŜe, a powiat nie przewiduje inwestycji, po przejęciu ulic gmina będzie 
mogła o nie zadbać. 

Przewodniczący Rady zaproponował, aby projekt w/w uchwały zamieścić w punkcie 
16 porządku obrad, poddał pod głosowanie złoŜony wniosek. W głosowaniu wzięło udział 17 
radnych z 17 obecnych na sali. Wniosek został przyjęty jednomyślnie. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie zmieniony porządek obrad. W 
głosowaniu wzięło udział 17 radnych z 17 obecnych na sali. Porządek obrad został przyjęty 
jednomyślnie. 

 
Porządek obrad po zmianach:  

1. Otwarcie sesji. 
2. Przedstawienie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu XLII sesji. 
4. Informacja doraźnej Komisji Rady Gminy Czerwonak ds. Monitorowania Lokalizacji 

Spalarni. 
5. Wymagania stawiane systemom gospodarki odpadami oraz udział społeczeństwa w 

podejmowaniu decyzji związanych z gospodarką odpadami komunalnymi – 
informacja przedstawiciela firmy przeprowadzającej konsultacje społeczne w sprawie 
lokalizacji Instalacji Termicznego Przekształcania Odpadów Komunalnych (dr hab. InŜ. 
Janusz Mikuła). 

6. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości 
obowiązujących w roku 2010 i zwolnień w tym podatku.   

7. Uchwała w sprawie opłaty od posiadania psów na rok 2010.  
8. Uchwała zmieniająca uchwałę nr 237/XXXIII/2008 Rady Gminy Czerwonak z dnia 18 

grudnia 2008 w sprawie budŜetu Gminy Czerwonak na 2009 rok.   
9. Uchwała zmieniająca uchwałę nr 235/XXXIII/2008 z dnia 18 grudnia 2008 roku w 

sprawie zatwierdzenia przychodów i wydatków Gminnego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej na 2009 rok.   

10. Uchwała w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego. 
11. Uchwała w sprawie zaciągnięcia poŜyczki na zadanie „Kanalizacja sanitarna 

Czerwonak ulica Źródlana”.  
12. Informacja o przebiegu wykonania budŜetu Gminy Czerwonak za I półrocze 2009 

roku. 
13. Uchwała w sprawie udzielenia dotacji dla Parafii Rzymskokatolickiej pw. św. Jana 

Chrzciciela w Owińskach na realizację zadania w zakresie prac konserwatorskich i 
remontowych.    

14. Uchwała w sprawie zaliczenia dróg w miejscowościach: Bolechówko i Potasze do 
kategorii dróg gminnych. 

15. Uchwała w sprawie zaliczenia dróg w miejscowości Czerwonak do kategorii dróg 
gminnych. 

16. Uchwała w sprawie zaliczenia dróg powiatowych na terenie Gminy Czerwonak do 
kategorii dróg gminnych. 

17. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Czerwonak.   
18. Informacja o działalności Wójta Gminy Czerwonak jako organu wykonawczego 

gminy między sesjami Rady Gminy Czerwonak.  
19. Wolne głosy i wnioski. 
20. Zamknięcie sesji. 
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Ad.3. Przyjęcie protokołu XLII sesji.        
 Rada przyjęła protokół z XLII sesji jednomyślnie. W głosowaniu wzięło udział 18 
radnych z 18 obecnych na sali.  
 
Ad.4. Informacja doraźnej Komisji Rady Gminy Czerwonak ds. Monitorowania Lokalizacji 
Spalarni. 

Przewodniczący doraźnej Komisji Rady Gminy Czerwonak ds. Monitorowania 
Lokalizacji Spalarni Waldemar Filipowicz powiedział, Ŝe w pierwszym dniu konsultacji 
społecznych punkt konsultacyjny w Koziegłowach odwiedziło ok. 120 osób. Pracownicy 
konsorcjum udzielali informacji na temat procesów i zasad gospodarki odpadami 
komunalnymi, funkcjonowania spalarni, przyjęli około 60 wniosków i uwag. Przewodniczący 
komisji wnioskował, aby w przypadku duŜego zainteresowania mieszkańców konsultacjami 
udostępnić dodatkową salę w przedszkolu gminnym. Poinformował, Ŝe z inicjatywy doraźnej 
komisji w dniu 9 września br. odbyło się wspólne posiedzenie z Komisją Ochrony Środowiska i 
Rewitalizacji Rady Miasta Poznania, w posiedzeniu uczestniczyli równieŜ pracownicy Urzędu 
Gminy i Urzędu Miasta. Komisja przekazała obawy co do obecnego wskazania lokalizacji na 
terenie Elektrociepłowni Karolin, przedstawiła problemy związane z uciąŜliwym 
funkcjonowaniem oczyszczalni ścieków oraz niewydolnym układem komunikacji. Dodał, Ŝe 
został powołany zespół składający się z członków doraźnej komisji Rady Gminy Czerwonak i 
radnych Miasta Poznania, który zajmie się wypracowaniem tematyki i harmonogramu 
spotkań. 

Zwrócił uwagę na fakt, Ŝe Wiceprezydent Poznania Mirosław Kruszyński przedstawił trzy 
nowe lokalizacje: Franowo, Garbary EC i tereny przy ul. Krańcowej. Konsultacje społeczne 
będą trwały do końca października br., więc zachęcił do aktywnego zaangaŜowania.
 Poinformował równieŜ, Ŝe 18 września br. w Urzędzie Miasta Poznania zbierze się 
Okrągły Stół Odpadowy, w spotkaniu wezmą udział m.in. radni i władze Gminy Czerwonak. 
Celem prac będzie przygotowanie rekomendacji dla władz Miasta Poznania w zakresie 
rozwiązań organizacyjnych, formalno-prawnych i społecznych dotyczących funkcjonowania 
kompleksowego systemu gospodarki odpadami.  

Przewodniczący doraźnej komisji Waldemar Filipowicz powiedział, Ŝe w ramach 
konsultacji społecznych w dniach 5-6 października br. organizowany jest wyjazd do spalarni w 
Hanowerze dla radnych i mieszkańców Gminy Czerwonak.  
 Radny Marek Pietrzyński dodał, Ŝe w raporcie oddziaływania na środowisko nie 
uwzględniono terenu Koziegłów oraz węzłów drogowych w rozwiązaniach logistycznych. 
Powiedział, Ŝe RDOŚ wnioskował, aby w terminie 7 dni uzupełniono raport, zdaniem radnego 
Miasto Poznań wiedząc, Ŝe nie jest w stanie uzupełnić raportu w określonym czasie wybrało 
mniejsze zło i umorzyło postępowanie administracyjne w sprawie wydania decyzji o 
środowiskowych uwarunkowaniach dla budowy spalarni. Przygotowanie raportu w obecnej 
postaci jest kompromitacją dla Miasta Poznania i skrajną nieodpowiedzialnością. Dodał, Ŝe 
powyŜsze działania są m.in. skutkiem wspólnego działania Rady Gminy i Wójta. 
 
Ad.5. Wymagania stawiane systemom gospodarki odpadami oraz udział społeczeństwa w 
podejmowaniu decyzji związanych z gospodarką odpadami komunalnymi – informacja 
przedstawiciela firmy przeprowadzającej konsultacje społeczne w sprawie lokalizacji Instalacji 
Termicznego Przekształcania Odpadów Komunalnych (dr hab. InŜ. Janusz Mikuła). 

Dr hab. inŜ. Janusz Mikuła powiedział, Ŝe bardzo niedobrze się stało, Ŝe w Poznaniu tak 
długo zwlekano z konsultacjami społecznymi, proces konsultacji powinien rozpocząć się w 
dniu wpisania projektu na listę indykatywną. Wyjaśnił, Ŝe po ogłoszeniu pierwszej listy 
indykatywnej przedstawił wszystkim beneficjentom związanym ze spalarniami uzgodnioną z 
Komisją Europejską procedurę zaleconą do stosowania, która polega m.in. na tym, aby 
wyprzedzająco przeanalizować wszystkie potencjalne lokalizacje, dokonać oceny 
strategicznej wyboru lokalizacji, poddać to bardzo szerokim konsultacjom społecznym, po tak 
przeprowadzanej procedurze, która w przypadku np. Krakowa trwała 1,5 roku, przystąpić do 
właściwego procedowania, czyli do raportu z oceny oddziaływania na środowisko i do 
postępowania w sprawie raportu. Dodał, Ŝe tak postąpiły następujące miasta: Bydgoszcz, 
Toruniem, Szczecin i Kraków, są to na dzień dzisiejszy najlepiej przygotowane projekty 
rokujące nadzieję na realizację. JeŜeli do czerwca 2010 r. beneficjenci nie przedłoŜą wniosku 
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do Ministerstwa Rozwoju Regionalnego zostaną w lipcu 2010 r. skreśleni z listy indykatywnej, a 
skutki tego mogą być tragiczne dla tych grup gmin, które wchodzą w skład projektów. 

Doktor Mikuła przedstawił prezentację na temat obecnej sytuacji w gospodarce 
odpadami w Polsce, obowiązujących przepisów prawnych w tym zakresie oraz procedury 
stosowanej przy wyborze lokalizacji dla spalarni śmieci i roli konsultacji społecznych. 
Prezentacja stanowi załącznik nr 2 do protokołu. Podkreślił, Ŝe obecna sytuacja w 
gospodarce odpadami w Polsce jest bardzo niekorzystna, gdyŜ wzrasta ilość wytwarzanych 
odpadów komunalnych, a w większości gmin nie jest prowadzona ich skuteczna zbiórka 
selektywna. W 2007 roku tylko 5,09 % odpadów było zbieranych selektywnie, a większość 
odpadów komunalnych zmieszanych trafiała na składowiska, w tym praktycznie całość 
odpadów biodegradowalnych. Zaznaczył, Ŝe spalarnie nie są zagroŜeniem dla systemów 
selektywnej zbiórki - najwyŜszy poziom selektywnej zbiórki w Unii Europejskiej jest w tych 
krajach, w których najwięcej odpadów trafia do spalarni, najniŜszy w krajach, gdzie 
praktycznie nie ma spalarni, tak jak  Polska czy Bułgaria.  

Doktor Mikuła wymienił główne bariery rozwoju systemów gospodarki odpadami 
komunalnymi, do których zaliczył m. in. : 
− rozproszoną gospodarkę odpadami - jest niewiele funkcjonujących związków 

międzygminnych, a nie moŜna dobrze zarządzać systemem gospodarki odpadami, 
budować efektywnych ekonomicznie obiektów, jeśli dysponuje się niewielkim strumieniem 
odpadów.  Dobrze funkcjonujący system wymaga 400-500 tys. ton odpadów rocznie, czyli 
optymalnie 1 mln 200 tys. – 1 mln 500 tys. mieszkańców.  

− trudności w pozyskaniu lokalizacji dla inwestycji związanych z gospodarką odpadami, 
− brak doświadczeń w zakresie wyboru optymalnych rozwiązań techniczno-

technologicznych i organizacyjnych,  
− brak systematycznie prowadzonej edukacji ekologicznej społeczeństwa. 
Omówił główne wymagania stawiane w I Krajowym Planie Gospodarki Odpadami, 
dotyczące m.in. ograniczenia masy odpadów komunalnych ulegających biodegradacji 
kierowanych do składowania, zapewnienia odzysku i recyklingu odpadów opakowaniowych 
oraz wydzielenia odpadów wielkogabarytowych, budowlanych i niebezpiecznych ze 
strumienia odpadów komunalnych poprzez ich selektywną zbiórkę.   
Zaznaczył równieŜ, Ŝe z wymogów zapisanych w planie wynika, Ŝe na składowiska odpadów 
komunalnych w 2014 roku nie powinno trafiać więcej niŜ 59 % odpadów wytworzonych w 
2007 r. Na dzień dzisiejszy w Polsce funkcjonuje około 840 składowisk, ale połowa z nich nie 
spełnia i nie spełni wymogów unijnych. Takie składowiska będą zamykane do końca 2010 r.  

Doktor Mikuła wyjaśnił, Ŝe co do udziału społecznego w procedurze wydawania 
decyzji środowiskowej zarówno prawo polskie jak i unijne przewidują jedynie dostęp do 
materiałów i informacji. Udział społeczny w procedurach administracyjnych reguluje ustawa 
z dnia 3.10.2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale 
społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko, z której 
wynika, Ŝe kaŜdy ma prawo do informacji o środowisku i jego ochronie oraz uczestniczenia w 
postępowaniu wymagającym udziału społeczeństwa na warunkach określonych ustawą. Na 
tej podstawie obywatel moŜe złoŜyć uwagi i wnioski. Udział społeczeństwa jest obowiązkowy 
na etapie decyzji środowiskowej, pozwolenia na budowę i dopuszczenia instalacji do 
funkcjonowania. Podczas w/w etapów wszystkie dokumenty muszą być dostępne dla 
obywateli i wyłoŜone do wglądu na 21 dni. KaŜdy ma prawo się z nimi zapoznać, złoŜyć 
uwagi i wnioski na piśmie lub ustnie, na które muszą zostać udzielone odpowiedzi. W 
uzasadnieniu decyzji środowiskowej muszą znaleźć się uwagi i pytania mieszkańców, 
udzielone odpowiedzi oraz informacja czy uwaga została uwzględniona, a jeśli nie to 
dlaczego. Strony postępowania, a takŜe organizacje ekologiczne mogą zaskarŜyć decyzję 
Prezydenta Poznania do Samorządowego Kolegium Odwoławczego, a decyzję SKO do 
Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego lub Naczelnego Sądu Administracyjnego. 
 Doktor Mikuła dodał, Ŝe konieczne jest przeprowadzenie oceny porównawczej 
zaproponowanych lokalizacji nie tylko z punktu widzenia ochrony środowiska, ale równieŜ 
infrastruktury, logistyki dostaw, otoczenia społecznego. Na bazie tego porównania wybiera 
się optymalną lokalizację.  

Doktor Mikuła powiedział, Ŝe jeŜeli społeczeństwo jest odpowiednio aktywne i wie jaki 
cel chce osiągnąć to moŜe mieć bardzo istotny wpływ na ostateczne decyzje, dlatego 
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zachęca do zaangaŜowania. Podsumowując wystąpienie powiedział, Ŝe rzeczą niezwykle 
poŜyteczną i pozytywną są spotkania radnych Gminy Czerwonak z radnymi Miasta Poznania, 
które na pewno pomogą sprawie.  

Przewodniczący Rady Zbigniew Zieliński i Wójt Mariusz Poznański podziękowali za 
interesujące i merytoryczne wystąpienie. 
 Radny Jerzy Wolniewicz zwrócił uwagę, Ŝe na liście projektów została podana nazwa - 
spalarnia dla Miasta Poznań, zapytał czy nie naleŜy podkreślić, Ŝe jest to instalacja dla 
międzygminnego związku, aglomeracji, czy międzygminny związek będzie właścicielem 
spalarni. 

Dr hab. inŜ. Janusz Mikuła odpowiedział, Ŝe nie ma znaczenia czy obecnie na liście 
projektów znajduje się Miasto Poznań jako beneficjent czy związek międzygminny, taki 
związek musi powstać. Nowe regulacje prawne przygotowywane przez Radę Ministrów 
mówią, Ŝe obojętnie kto jest właścicielem obiektu przetwarzającego czy utylizującego 
odpady taki obiekt musi wejść do systemu, wówczas otrzyma tzw. prawa nabyte, czyli 
obowiązek dostarczania do instalacji takiej ilości odpadów jaka jest wydajność instalacji. 
Powiedział, Ŝe obecnie 10 gmin wchodzi w skład Międzygminnego Związku Aglomeracji 
Poznańskiej, po zamknięciu składowisk i wejściu w Ŝycie w 2013 r. radykalnego ograniczenia 
składowania nieprzetworzonych odpadów liczba chętnych do przyłączenia się do związku 
będzie z pewnością większa niŜ pozwoli na to wydajność instalacji. Obecni członkowie 
związku zapewniają sobie odbiór odpadów w takim stopniu w jakim na dzień dzisiejszy ustalą 
z Poznaniem. Dodał, Ŝe Miasto Poznań musi nauczyć się rozmawiać w sposób partnerski z 
gminami. 
 Radny Marek Pietrzyński powiedział, Ŝe UE wymaga wskazania alternatywnych 
lokalizacji, w związku z tym rozumie, Ŝe Miasto Poznań wskazując lokalizację na terenie 
Elektrociepłowni Karolin i COŚ w Koziegłowach popełniło błąd, zapytał czy naleŜy wskazać 
alternatywną lokalizację z pełną analizą wpływów na środowisko. 
 Dr hab. inŜ. Janusz Mikuła wyjaśnił, Ŝe nie sporządza się raportu z oceny oddziaływania 
na środowisko dla kaŜdej z potencjalnych lokalizacji, przygotowuje się analizę porównawczą 
wyboru lokalizacji, zazwyczaj wielokryterialną. Analiza dotyczy logistyki, połoŜenia obszarów 
mieszkaniowych, infrastruktury technicznej, lokalizacji geologicznej, hydrogeologicznej, 
obszarów chronionych i wartości tła zanieczyszczeń. Z takiego porównania wyłaniają się 
najlepsze lokalizacje - minimum dwie, następnie sporządza się bardziej szczegółowe analizy i 
wówczas podejmuje się decyzję.  
 Zwrócił uwagę, iŜ wielu urzędników zapomina o tym, Ŝe w Polsce obowiązuje nie tylko 
prawo polskie, ale równieŜ unijne. Podkreślił, Ŝe Miasto Poznań wstrzymało procedurę i 
podjęło kroki naprawcze, naleŜy docenić przyznanie się do błędu. 
 Wójt Mariusz Poznański zapytał jaki jest cel prowadzonych konsultacji skoro Poznań 
wycofał się z oceny oddziaływania lokalizacji na środowisko, jak mogą zostać wykorzystane 
przez Miasto Poznań w dalszym procesowaniu. 
 Dr hab. inŜ. Janusz Mikuła podkreślił, Ŝe konsultacje powinny rozpocząć się duŜo 
wcześniej, procedura jest obecnie wstrzymana, ale rozpocznie się od nowa, jest to więc czas 
na to by przekazywać informacje, dyskutować. Zwrócił uwagę, Ŝe Miasto Poznań nie 
wycofało się całkowicie z lokalizacji na terenie Elektrociepłowni Karolin, jest to nadal jedna z 
potencjalnych lokalizacji. Część informacji wynikających ze spotkań moŜe zostać 
uwzględniona w nowym, poprawionym raporcie oceny na środowisko, co moŜe jedynie 
pozytywnie wpłynąć na procedurę. 
 Wójt Mariusz Poznański powiedział, Ŝe w związku z tym rozumie, Ŝe Miasto Poznań nie 
będzie mogło wykorzystać w sposób wiąŜący dla tej lokalizacji prowadzonych obecnie 
konsultacji.           
 Dr hab. inŜ. Janusz Mikuła wyjaśnił, Ŝe wiąŜącą procedurą jest okres wyłoŜenie 
dokumentacji na 21 dni, zebranie uwag i wniosków. Komisja Europejska zaleca, aby w 
przypadku wyprzedzająco prowadzonych konsultacji informacja o nich znalazła się w 
raporcie z oceny oddziaływania na środowisko lub stanowiła załącznik do raportu. Wówczas 
organy wydające decyzje mogą zapoznać się z opinią społeczną, informacje na ten temat 
mogą równieŜ słuŜyć do oceny sytuacji społecznej przez organy odwoławcze. 
 Wójt Mariusz Poznański zapytał, czy jeŜeli Poznań wskazuje lokalizacje poza planem 
przyjętym przez województwo to czy jest konieczność powtórzenia planu dla nowej lokalizacji. 
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 Dr hab. inŜ. Janusz Mikuła odpowiedział, Ŝe wiąŜące są zapisy Wojewódzkiego Planu 
Zagospodarowania Przestrzennego, a nie Wojewódzkiego Planu Gospodarki Odpadami. 
Poinformował, Ŝe zgodnie z orzeczeniem Trybunału Sprawiedliwości, jeŜeli plan 
zagospodarowania przestrzennego wskazuje konkretną lokalizację obiektu to i tak w raporcie 
z oceny naleŜy wskazać lokalizacje wariantowe nawet, jeŜeli plan tego nie przewiduje. JeŜeli 
zostanie wybrana lokalizacja poza planem zagospodarowania przestrzennego to wówczas 
istnieje konieczność rozpoczęcia procedury zmiany w/w planu.  

Wójt Mariusz Poznański powiedział, Ŝe posiada niepotwierdzoną informację, Ŝe UE 
zakazuje w tej chwili lokalizacji spalarni w pobliŜu siedzib ludzkich. 

Dr hab. inŜ. Janusz Mikuła wyjaśnił, Ŝe nie ma takiego zakazu. Aktualnie w trakcie 
procedowania jest kilkanaście nowych spalarni w centrum miast. 
 Pan Stanisław Gastoł zaprosił wszystkich zebranych do punktu konsultacyjnego w 
Koziegłowach, dodał, Ŝe spotkania odbędą się 22 i 29.09.09 r. Wyjaśnił, Ŝe wszelkie uwagi 
wniesione podczas konsultacji są archiwizowane i zostaną dołączone do raportu. Dodał, Ŝe 
planowane jest równieŜ spotkanie z mieszkańcami gminy o szerszym zakresie. Zachęcił 
równieŜ do udziału w wyjeździe studyjnym do spalarni w Hanowerze, być moŜe połączonym z 
wizytacją spalarni w Berlinie. 
 
Ad.6. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości 
obowiązujących w roku 2010 i zwolnień w tym podatku.   
Ad.7.  Uchwała w sprawie opłaty od posiadania psów na rok 2010.  
 Wójt Mariusz Poznański wyjaśnił, Ŝe gmina proponuje stabilną politykę podatkową, a 
więc zwiększenie podatków  o przewidywany wzrost inflacji. Podkreślił, Ŝe przyszły rok będzie 
trudny, więc nie chce dodatkowo obciąŜać ani mieszkańców ani podmiotów 
gospodarczych. Dodał, Ŝe gmina zobowiązuje się dąŜyć do racjonalizacji wydatków, obecna 
sytuacja gminy nie jest zła. 
 Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska powiedziała, Ŝe komisja 
przychyliła się do proponowanych stawek, zwraca jednak uwagę na wysokość stawki od 
budynków pozostałych, która nie motywuje mieszkańców do likwidacji szopek, nieciekawych 
budynków, zdaniem komisji w przyszłości naleŜy podnieść stawkę. 
 Nawiązując do w/w propozycji Wójt Mariusz Poznański zasugerował, aby zwrócić się 
do mieszkańców z informacją, Ŝe od następnego roku planowany jest znaczący wzrost stawki 
podatku. 
 Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska dodała, Ŝe wówczas  
naleŜałoby równieŜ przedstawić propozycję likwidacji, wywozu nieciekawych budynków.
 Radny Jerzy Wolniewicz powiedział, Ŝe nie zgadza się z opinią komisji, podatek 
dotyczy nie tylko szopek, ale równieŜ wolnostojących garaŜy, byłoby to krzywdzące.  
 Wójt Mariusz Poznański zapytał czy moŜna róŜnicować stawki za garaŜe. 
 Kierownik Wydziału Podatków i Opłat Lokalnych BoŜena Borejsza-Wysocka wyjaśniła, 
Ŝe moŜna róŜnicować budynki, ale wówczas naleŜy poprowadzić całą ewidencję 
nieruchomości w gminie od początku. 
 Radny Leszek Lesiczka zwrócił uwagę na stawkę podatku od wielkości gruntów na 
której nieruchomość leŜy, zdarza się, Ŝe starsi mieszkańcy mając małe posiadłości płacą 
więcej od mieszkańców, którzy wybudowali większe domy, jest to niesprawiedliwość 
społeczna. 
 Wójt Mariusz Poznański zwrócił uwagę, Ŝe zaleŜy to od kwalifikacji gruntu, czy jest to 
grunt rolny czy budowlany. 
 Sołtys wsi Kicin Helena Stachowiak zwróciła uwagę, Ŝe mieszkańcy, którzy mają garaŜ 
w domach mieszkalnych płacą mniej niŜ właściciele garaŜy wolnostojących, jest to 
niesprawiedliwe, duŜa rozbieŜność jest równieŜ między stawką podatku od gruntów 
pozostałych, a stawką od 1 ha przeliczeniowego gruntu rolnego. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie określenia 
wysokości stawek podatku od nieruchomości obowiązujących w roku 2010 i zwolnień w tym 
podatku. W głosowaniu wzięło udział 17 radnych z 17 obecnych na sali. Uchwała została 
przyjęta 16 głosami, przy 1 wstrzymującym się i stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
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Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie opłaty od 
posiadania psów na rok 2010. W głosowaniu wzięło udział 17 radnych z 17 obecnych na sali. 
Uchwała została przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
 
Ad.8. Uchwała zmieniająca uchwałę nr 237/XXXIII/2008 Rady Gminy Czerwonak z dnia 18 
grudnia 2008 w sprawie budŜetu Gminy Czerwonak na 2009 rok.   

Skarbnik Radosława Wiśniewska przedstawiła zmiany do budŜetu oraz dwie 
autopoprawki. Pierwsza autopoprawka związana z pismem Wojewody Wielkopolskiego 
dotyczy zmiany w planie dochodów i wydatków z tytułu dotacji celowych, zmniejszenie 
następuje o kwotę 453.347,00 zł, wprowadzenie po stronie dochodów kwoty 20.771,00 zł. 
Wprowadza się dochody w kwocie 3.274,18 zł z tytułu odszkodowania zgodnie z decyzją 
Starosty Poznańskiego za bezumowne korzystanie z gruntu. Ze względu na zwiększenie 
zatrudnienia i korektę Zakładowego Funduszu Świadczeń Socjalnych wprowadza się środki w 
kwocie 3.274,18 zł. Na wniosek Zarządu Osiedla Karolin dokonuje się zmian w planie 
wydatków w łącznej kwocie 3.580,74 zł w związku z organizacją festynu „Pieczona Pyra”. 
Dokonuje się przeniesienia między paragrafami zadania, które dotyczy budowy boiska w 
ramach programu „ORLIK 2012” w kwocie 333.000,00 zł. Drugą autopoprawką na wniosek 
Sołectwa Czerwonak II dokonuje się przeniesienia wydatków w kwocie 1.619,00 zł na zakup 
sprzętu sportowego, elektronicznego oraz namiotu na organizację imprez integracyjnych.
 Skarbnik Radosława Wiśniewska wyjaśniła, Ŝe jeśli chodzi o zmiany do budŜetu 
dochody zmniejsza się o kwotę 2.635.769,72 zł, wydatki zmniejsza się o kwotę 2.610.354,45 zł, 
deficyt budŜetu po zmianach wynosi 15.995.612,19 zł. W § 5 uchwały Rada Gminy upowaŜnia 
Wójta do zaciągnięcia zobowiązań w roku 2010 do kwoty 400.000,00 zł z przeznaczeniem na 
zimowe utrzymanie dróg na terenie gminy.  

Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska zwróciła uwagę, Ŝe 
większość zmian dotyczy przeniesienia środków miedzy paragrafami w obrębie tych samych 
zadań. Zapytała czy zakup sauny mieści się w ramach modernizacji obecnej sauny na 
pływalni czy będzie to dodatkowe urządzenie. 

Wójt Mariusz Poznański wyjaśnił, Ŝe inwestycja dotyczy sauny na pływalni, początkowo 
zakładano, Ŝe remont nie obejmie sauny i wieŜy, ale w międzyczasie okazało się, Ŝe sauna nie 
wytrzyma kolejnego roku, poniewaŜ znalazły się środki to naleŜy przeprowadzić kompleksowy 
remont, dzięki temu w przyszłym roku pływalnia zostanie zamknięta tylko na dwa tygodnie.   

Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska powiedziała, Ŝe komisja 
nie podwaŜa konieczności przeprowadzenia kompleksowego remontu, jednak naleŜało 
wprowadzić zmianę do budŜetu wcześniej.  

 Wójt Mariusz Poznański odpowiedział, Ŝe czekał na analizę finansową plaŜy w 
Owińskach, okazało się, Ŝe wpływy są korzystne, w okresie letnim inwestycja praktycznie 
samobilansuje się. Wyjaśnił, Ŝe chciał mieć wiedzę, czy opłaca się zamknąć pływalnię na 
czas letni i przenieść pracowników na plaŜę, czy przy funkcjonującej pływalni remontować 
wieŜę. 

Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska zwróciła uwagę, Ŝe 
zwiększenie środków finansowych na dopłatę do komunikacji jest ewidentnym błędem 
wydziału. 

Wójt Mariusz Poznański potwierdził w/w wypowiedź. 
Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska powiedziała, Ŝe 

Wojewoda obciął dotację celową dla GOPS, gdyŜ zmniejszyła się liczba potrzebujących, 
dlaczego w takiej sytuacji gmina zwiększa te środki. 

Wójt Mariusz Poznański wyjaśnił, Ŝe Wojewoda podwyŜszając poziom dochodów 
zmniejsza liczbę osób, którym wypłaci zasiłki, skutkuje to tym, Ŝe gmina musi zająć się większą 
liczbą potrzebujących. Dodał, Ŝe w okresie jesienno-zimowym kończą się prace sezonowe i 
większa liczba osób zgłasza się do GOPS o pomoc. 

Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska powiedziała, Ŝe 
26.000,00 zł, które zostały ze szczepień przeciw wirusowi HPV moŜna przeznaczyć na 
szczepienie kolejnego rocznika dziewcząt, dodała, Ŝe Powiat Poznański najprawdopodobniej 
rozpocznie takie szczepienia w październiku br. 

Wójt Mariusz Poznański przypomniał, Ŝe rada zgodziła się na uzupełnienie szczepień, 
które przeprowadza powiat. Wszystkie dziewczęta z rocznika 1995, które wyraziły zgodę 



 8 

zostały zaszczepione. Jeśli chodzi o kolejny rocznik Wójt wyjaśnił, Ŝe jeszcze nie ma informacji 
ile dziewcząt zadecyduje zaszczepić powiat.  

Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska powiedziała, Ŝe zdaniem 
komisji część środków, które zwraca Wydział Inwestycji naleŜy przeznaczyć na bieŜące 
utrzymanie dróg, które nie mają nawierzchni. Stwierdziła, Ŝe oburzające jest odstąpienie 
powiatu od wykonania remontu nawierzchni ul. Wojska Polskiego w Bolechowie mimo 
przekazanych na tę inwestycję środków.  

Radny Jerzy Wolniewicz powiedział, Ŝe jest przeciwny wycofaniu środków 
przeznaczonych na studium. Jego zdaniem Wydział Gospodarki Przestrzennej i Komunalnej 
powinien przygotować na następną sesję informację o faktycznych powodach opóźnienia 
prac nad studium. ZłoŜył wniosek o wykreślenie 26 i 27 zmiany do projektu w/w uchwały.
 Radna Renata Walerych przypomniała, Ŝe juŜ był planowany remont siedziby SAPO, 
dlaczego na tym etapie nie uwzględniono rozszerzenia prac. Jej zdaniem gminy nie stać na 
wykonywanie częściowych remontów. Zapytała czy konieczne jest postawienie ścianki 
oddzielającej pomieszczenie kuchenne. 

Wójt Mariusz Poznański wyjaśnił, Ŝe podczas remontu okazało się, Ŝe zaplanowane 
środki wystarczyłyby na połoŜenie instalacji, natomiast klimatyzatory zostałyby zakupione w 
przyszłym roku. Powiedział, Ŝe skoro zostały pewne środki w budŜecie to warto przeprowadzić 
kompleksowy remont i dokupić urządzenia jeszcze w tym roku. Panie z Koła Gospodyń 
Wiejskich wnioskowały o wydzielenie części kuchennej ruchomą ścianką, ich prośba została 
poparta przez sołtysów sołectw Czerwonak I i Czerwonak II. Dodał, Ŝe zastanawia się jaki jest 
sens przetrzymywania środków na plany, skoro prace nad studium będą jeszcze długo trwały, 
a zgodnie ze stanowiskiem rady najpierw uchwalone zostanie studium, a później plany. 
Dodał, Ŝe obecnie czeka na wnioski i ocenę uchwał o obszarach chronionych przez 
Regionalną Dyrekcję Ochrony Środowiska oraz na  informację jak wpłyną one na studium.
 Radny Marcin Wojtkowiak powiedział, Ŝe obszary chronione nie mają wpływu na 
opóźnienie procedury studium, uchwały są zgodne z oczekiwaniami RDOŚ, 90 % terenów 
objętych obszarami chronionymi były w projekcie studium wyłączone spod zabudowy, 
natomiast pozostałe 10 %  to tereny konfliktogenne, do których RDOŚ miał zastrzeŜenia. 
Zapytał o termin spotkania z radnymi, którego celem miało być wypracowanie kompromisu.
 Wójt Mariusz Poznański powiedział, Ŝe rozmowy będą kontynuowane, gdy pozna 
stanowisko RDOŚ. 

Radny Marcin Wojtkowiak powiedział, Ŝe na podstawie przeprowadzonych kontroli 
ma wiele zastrzeŜeń do pracy Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Komunalnej. Zgłosił 
wniosek o wykreślenie 26 i 27 zmiany do projektu w/w uchwały do czasu złoŜenia wyjaśnień 
przez wspomniany wydział. 

Radny Piotr Picyk zwrócił uwagę, Ŝe jeszcze przed podjęciem uchwał o obszarach 
chronionych RDOŚ przynajmniej dwukrotnie nie uzgodnił studium, dlatego równieŜ popiera 
wniosek o przygotowanie wyjaśnień przez Wydział Gospodarki Przestrzennej i Komunalnej.
 Skarbnik Radosława Wiśniewska poinformowała, Ŝe pkt. 26 zmian do projektu w/w 
uchwały dotyczy środków niewygasających, które muszą zostać ściągnięte. 

Wójt Mariusz Poznański powiedział, Ŝe w jego ocenie wydział nie robi błędu, 
pozostawienie środków bez moŜliwości ich wykorzystania jest bezsensowne. Główny wniosek 
Komisji Rewizyjnej, która przeprowadziła kontrolę w wydziale dotyczy konieczności konsultacji 
z RDOŚ czy Parkami Krajobrazowymi decyzji o warunkach zabudowy, podkreślił, Ŝe ta sprawa 
jest obecnie wyjaśniana. Dodał, Ŝe nie chce, aby rada go zastępowała, rozliczanie 
pracowników jest domeną Wójta. Powiedział, Ŝe nie moŜna pracować dalej nad studium 
kiedy nie ma uzgodnień z RDOŚ, prace będzie moŜna rozpocząć po uzgodnieniu.  
 Przewodniczący Rady stwierdził, Ŝe jest duŜa potrzeba spotkania się w najbliŜszym 
czasie Wójta z przewodniczącymi komisji na temat wprowadzenia obszarów chronionych, 
gdyŜ wpłynęło sporo pism, na które naleŜy odpowiedzieć.  
 Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska poprosiła o 
przegłosowanie punktu. 
 Skarbnik Radosława Wiśniewska wyjaśniła, Ŝe wykreślenie tych dwóch punktów 
uchwały utrudnia uruchomienie kredytu, wszystkie materiały zostały przygotowane do 
zaciągnięcia kredytu.         
 Radny Marcin Wojtkowiak wycofał wniosek o wykreślenie 26 i 27 zmiany do projektu 
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w/w uchwały, ale poprosił o wyjaśnienie dlaczego przedłuŜane jest uchwalanie planów, 
dlaczego środki na nie przeznaczone tak długo były przetrzymywane w budŜecie wydziału.  
 Przewodniczący Rady Zbigniew Zieliński poddał pod głosowanie projekt w/w uchwały 
wraz z autopoprawką. W głosowaniu wzięło udział 20 radnych z 20 obecnych na sali. 
Uchwała została przyjęta 19 głosami, przy 1 przeciw i stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
 
 Ad.9. Uchwała zmieniająca uchwałę nr 235/XXXIII/2008 z dnia 18 grudnia 2008 roku w 
sprawie zatwierdzenia przychodów i wydatków Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej na 2009 rok. 
   Skarbnik Radosława Wiśniewska poinformowała, Ŝe dokonuje się przeniesienia 
wydatków GFOŚiGW polegających na zwiększeniu planowanych środków na ekspertyzy, 
analizy i badania, w tym na koreferat do „Raportu o oddziaływaniu na środowisko” oraz 
badania ziemi w Annowie w kwocie 16.000 zł. Dokonuje się zwiększenia planowanych 
dochodów o kwotę 30.000 zł z tytułu opłat za korzystanie ze środowiska. 
 Przewodnicząca komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska poinformowała, Ŝe 
komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

Przewodniczący Rady Zbigniew Zieliński poddał pod głosowanie projekt w/w 
uchwały. W głosowaniu wzięło udział 16 radnych z 16 obecnych na sali. Uchwała została 
przyjęta 15 głosami, przy 1 wstrzymującym się i stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
 
Ad.10. Uchwała w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego. 
 Skarbnik Radosława Wiśniewska wyjaśniła, Ŝe postanawia się zaciągnąć kredyt 
inwestycyjny długoterminowy w roku 2009 do wysokości 8.700.000,00 zł na okres 10 lat z 
przeznaczeniem na realizację zadań inwestycyjnych związanych z infrastrukturą gminy (drogi, 
kanalizacja, oświetlenie, obiekty kulturalno-oświatowe oraz sportowe) zaplanowanych w 
budŜecie Gminy Czerwonak, nieznajdujących pokrycia w dochodach gminy. Dodała, Ŝe ze 
względu na próg unijny jest długa procedura przetargowa, która trwa minimum 40 dni, a w 
przypadku odwołań dodatkowo 21 dni. Kredyt będzie wypłacany w transzach do 
potrzebnych wysokości, od niewykorzystanej kwoty nie będzie pobierana prowizja, spłaty 
kapitału będą naliczane kwartalnie, a odsetki miesięcznie. W zaleŜności od sytuacji kredyt 
będzie finansowany i refinansowany (finansowanie trwających inwestycji, a refinansowanie 
zakończonych).  
 Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska powiedziała, Ŝe komisja 
zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady Zbigniew Zieliński poddał pod głosowanie projekt w/w 
uchwały. W głosowaniu wzięło udział 16 radnych z 16 obecnych na sali. Uchwała została 
przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 
Ad.11. Uchwała w sprawie zaciągnięcia poŜyczki na zadanie „Kanalizacja sanitarna 
Czerwonak ulica Źródlana”.  
 Skarbnik Radosława Wiśniewska poinformowała, Ŝe postanawia się zaciągnąć 
poŜyczkę z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej na realizację 
zadania: „Kanalizacja sanitarna Czerwonak ul. Źródlana” w kwocie 400.000,00 zł. PoŜyczka 
będzie spłacana z dochodów własnych gminy z uwzględnieniem w planach budŜetowych, 
w latach obejmujących spłatę. Oprocentowanie tej poŜyczki jest korzystne, z moŜliwością 
umorzenia jej części.  
 Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska powiedziała, Ŝe komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały, jednak złoŜyła wniosek, aby na następną sesję 
poinformować radnych jakie ulice nie zostały objęte projektem „Puszcza Zielonka” i jakie są 
plany ich skanalizowania w zakresie gminy.  
 Przewodniczący Rady Zbigniew Zieliński poddał pod głosowanie projekt w/w uchwały  

W głosowaniu wzięło udział 16 radnych z 16 obecnych na sali. Uchwała została 
przyjęta jednomyślnie i stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
 
Ad.12. Informacja o przebiegu wykonania budŜetu Gminy Czerwonak za I półrocze 2009 roku. 
 Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Ewa Banaszak odczytała uchwałę Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w sprawie opinii wykonania budŜetu za pierwsze półrocze 2009 r. Opinia 
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jest pozytywna, stanowi załącznik nr 9 do protokołu.    
 Skarbnik Radosława Wiśniewska przedstawiła sprawozdanie w formie prezentacji. 
Poinformowała, Ŝe w tym roku jest najniŜszy procent wykonania dochodów – 49,87 %, 
widoczny jest spadek sprzedaŜy nieruchomości. Natomiast wykonanie wydatków jest na 
poziomie 36,10 % - najwyŜsze w oświacie i wychowaniu. 
 Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów Anna Flaczyńska poinformowała, Ŝe 
komisja zapoznała się z informacją o wykonaniu budŜetu i z opinią RIO, powiedziała, Ŝe 
większość zaplanowanych inwestycji została rozpoczęta, ich realizacja trwa, natomiast 
niepokój budzi remont dróg, wykonanie jest na poziomie 3,7 %. Komisja zastanawiała się nad 
przyczyną tak niskiego wykonania.  
 Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury Sportu i Rekreacji Ewa Banaszak powiedziała, 
Ŝe komisja przeanalizowała wykonanie budŜetu za pierwsze półrocze 2009 roku zwłaszcza w 
działach naleŜących do kompetencji komisji i zaopiniowała je pozytywnie.  
 Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Renata Walerych powiedziała, Ŝe komisja 
szczegółowo przeanalizowała sprawozdanie i stwierdziła, Ŝe zostało przygotowane rzetelnie. 
Ze sprawozdanie wynika, Ŝe firma zarządzająca gminnymi wodociągami (Meliopoz) nie wnosi 
na bieŜąco wszystkich opłat. 
 Radny Marcin Wojtkowiak zwrócił uwagę na coraz większe poŜytkowanie wydatków, 
powiedział, Ŝe co roku określany jest plan inwestycyjny na wniosek spółki Melipoz, 
podnoszona jest cena wody, a firma nie uiszcza naleŜnych opłat. 
 Przewodnicząca Komisji Polityki Społecznej i Zdrowia Daniela Jankowska - Bachor 
poinformowała, Ŝe komisja przeanalizowała wykonanie budŜetu i pozytywnie zaopiniowała w 
części naleŜącej do kompetencji komisji.      
 Przewodniczący Rady Gminy Zbigniew Zieliński zapytał o niskie wykonanie dochodów 
w gospodarce mieszkaniowej – 21%. 
 Skarbnik Radosława Wiśniewska wyjaśniła, Ŝe w tym dziale znajduje się gospodarka 
gruntami, gdzie jest brak wpływu z tytułu sprzedaŜy nieruchomości.  
 Zastępca Wójta Tomasz Stelmaszyk powiedział, Ŝe nie wie skąd wynikają zaległości 
firmy Melipoz, być moŜe spółka ma problemy ze ściągalnością opłat za wodę. Przyznał, Ŝe 
jest opóźnienie w realizacji zadania - oświetlenie boiska, ale nie ma zagroŜenia.  

Informacja o przebiegu wykonania budŜetu Gminy Czerwonak za I półrocze 2009 roku 
stanowi załącznik nr 10 do protokołu 
 
Ad.13. Uchwała w sprawie udzielenia dotacji dla Parafii Rzymskokatolickiej pw. św. Jana 
Chrzciciela w Owińskach na realizację zadania w zakresie prac konserwatorskich i 
remontowych.    
 Zastępca Wójta Tomasz Stellmaszyk wyjaśnił, Ŝe Parafia pw. św. Jana Chrzciciela w 
Owińskach wystąpiła z wnioskiem o dotację na prace związane z remontem i konserwacją 
okna barokowego na elewacji zachodniej kościoła w wysokości 10.000,00 zł. W budŜecie 
Gminy zabezpieczono środki finansowe w wysokości 9.113,09 zł pochodzące od Społecznego 
Komitetu Budowy Infrastruktury Technicznej w Bolechówku, który zakończył działalność, a 
pozostałe na koncie środki przeznaczył na remont kościoła pw. św. Jana Chrzciciela w 
Owińskach. Zastępca Wójta prosił o przeznaczenie 10.000,00 zł na dotację dla parafii. 

Przewodnicząca Komisji BudŜetu i Finansów poinformowała, Ŝe komisja pozytywnie 
zaopiniowała projekt uchwały.  

Przewodniczący Rady Zbigniew Zieliński poddał pod głosowanie projekt w/w 
uchwały. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych z 15 obecnych na sali. Uchwała została 
przyjęta jednomyślnie i stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
 
Ad.14 Uchwała w sprawie zaliczenia dróg w miejscowościach: Bolechówko i Potasze do 
kategorii dróg gminnych. 
Ad.15. Uchwała w sprawie zaliczenia dróg w miejscowości Czerwonak do kategorii dróg 
gminnych. 
Ad.16. Uchwała w sprawie zaliczenia dróg powiatowych na terenie Gminy Czerwonak do 
kategorii dróg gminnych. 

Zastępca Wójta Eugeniusz Chałupniczak wyjaśnił, Ŝe zostały spełnione wszystkie 
warunki potrzebne do zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych tzn. drogi mają określone 
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znaczenie lokalne, stanowią uzupełnienie jako sieć dróg dla mieszkańców, stanowią 
własność Gminy Czerwonak oraz nie są zaliczone do innych kategorii dróg publicznych. 
Urząd Gminy wystąpił z wnioskiem do Zarządu Powiatu w Poznaniu o zaopiniowanie wykazu 
dróg przewidzianego do zaliczenia do kategorii dróg gminnych, który wyraził pozytywna 
opinię. 

Przewodniczący Rady Zbigniew Zieliński poddał pod głosowanie projekt uchwały w 
sprawie zaliczenia dróg w miejscowościach: Bolechówko i Potasze do kategorii dróg 
gminnych. W głosowaniu wzięło udział 17 radnych z 17 obecnych na sali. Uchwała została 
przyjęta jednomyślnie i stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zaliczenia 
dróg w miejscowości Czerwonak do kategorii dróg gminnych. W głosowaniu wzięło udział 16 
radnych z 16 obecnych na sali. Uchwała została przyjęta jednomyślnie i stanowi załącznik nr 
13 do protokołu. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zaliczenia 
dróg powiatowych na terenie Gminy Czerwonak do kategorii dróg gminnych. W głosowaniu 
wzięło udział 14 radnych z 14 obecnych na sali. Uchwała została przyjęta jednomyślnie i 
stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 
 
Ad.17. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Czerwonak.  
 Wiceprzewodnicząca Rady Ewa Banaszak wyjaśniła, Ŝe Pan Marcin Jarmuszkiewicz i 
Ŝona Anastazja mieli trzy córki i dwóch synów. Pan Marcin w latach 50-tych zawarł umowę 
dzierŜawy ze skarbem państwa. W dniu 27 lutego 1979 r. Naczelnik Gminy Czerwonak orzekł o 
nadaniu Anastazji Jarmuszkiewicz prawa własności nieruchomości rolnej połoŜonej w 
Czerwonaku. Nadanie ziemi na rzecz Anastazji Jarmuszkiewicz orzeczone zostało pomimo 
bezspornego faktu, iŜ umowy dzierŜawy przedmiotowych gruntów rolnych jako umowy na 
czas określony, zawierane były z jej męŜem – Marcinem Jarmuszkiewiczem, ojcem skarŜącej 
Stefanii Ludwiczak. Marcin Jarmuszkiewicz zmarł w dniu 7 lutego 1992 r. w Czerwonaku, nie 
sporządziwszy testamentu. W 2003 r. przeprowadzone zostało z wniosku Anastazji 
Jarmuszkiewicz postępowanie spadkowe po zmarłym Marcinie Jarmuszkiewiczu przy 
uczestnictwie dzieci zmarłego. Sąd Rejonowy w Poznaniu, przed którym toczyło się 
postępowanie spadkowe, wydał postanowienie o stwierdzeniu nabycia spadku, w którym 
Sąd stwierdził, Ŝe spadek po zmarłym Marcinie Jarmuszkiewiczu na podstawie ustawy nabyli: 
Ŝona Anastazja oraz dzieci zmarłego. Jednocześnie Sąd orzekł, Ŝe naleŜący do spadku udział 
we współwłasności gospodarstwa rolnego, w skład którego Sąd zaliczył przedmiotową 
działkę nabyli: Ŝona Anastazja Jarmuszkiewicz, syn Krzysztof Jarmuszkiewicz i syn Stanisław 
Jarmuszkiewicz. Zgodnie z obowiązującym w tym czasie stanem prawnym, dziedziczyć 
spadkowe gospodarstwo mogli jedynie ci, spośród spadkobierców ustawowych, którzy w 
chwili otwarcia spadku stale pracowali bezpośrednio przy produkcji rolnej albo mieli 
przygotowanie zawodowe do prowadzenia produkcji rolnej, albo byli małoletni bądź 
pobierali naukę zawodu lub uczęszczali do szkół, albo byli trwale niezdolni do pracy. Jak 
ustalił Sąd spośród spadkobierców Marcina Jarmuszkiewicza tylko jego dwaj synowie: 
Krzysztof i Stanisław (posiadający tytuły wykwalifikowanych rolników) oraz Ŝona Anastazja 
spełniali warunek stałej pracy bezpośrednio przy produkcji rolnej w dacie otwarcia spadku. 
Natomiast Ŝadna z córek zmarłego Marcina Jarmuszkiewicza nie odpowiadała w dacie 
otwarcia spadku warunkom dziedziczenia gospodarstwa rolnego. Jak wynika z dokumentacji 
urzędowej zgromadzonej w sprawie, po zgłoszeniu przez skarŜącą w 1998 r. zastrzeŜeń co do 
wydanej przez Naczelnika Gminy Czerwonak decyzji z 1979 r., podjęte zostały przez Urząd 
Gminy Czerwonak działania, skierowano sprawy zgodnie z obowiązującymi w tym czasie 
przepisami do ówczesnego Urzędu Rejonowego w Poznaniu. To właśnie na skutek tych 
działań i zgromadzonych w sprawie spadkowej dokumentów urzędowych – Sąd Rejonowy w 
Poznaniu stwierdził przynaleŜność nadanych w 1979 r. gruntów rolnych do spadku po 
zmarłym Marcinie Jarmuszkiewiczu, kierując się tym, iŜ to właśnie Marcin Jarnuszkiewicz był 
dzierŜawcą tych gruntów rolnych zaś nadanie ich własności nastąpiło w trakcie trwania 
ustawowej wspólności małŜeńskiej. Jako bezpodstawne uznać ponadto naleŜy obarczanie 
winą Wójta Gminy Czerwonak za treść orzeczeń sądowych w przedmiocie stwierdzenia 
nabycia udziałów w spadkowym gospodarstwie rolnym przez Ŝonę zmarłego Marcina 
Jarnuszkiewicza oraz jego synów. Do kompetencji Ŝadnego z organów samorządu gminnego 
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nie naleŜy bowiem moŜliwość jakiejkolwiek ingerencji w wyrokowanie niezawisłych sądów 
powszechnych w sprawach cywilnych. W związku z  powyŜszym skarga pani Stefanii 
Ludwiczak na działalność Wójta Gminy Czerwonak jest bezzasadna. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt w/w uchwały. W głosowaniu 
wzięło udział 15 radnych z 15 obecnych na sali. Uchwała została przyjęta 14 głosami przy 
jednym wstrzymującym się i stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 
 
Ad.18. Informacja o działalności Wójta Gminy Czerwonak jako organu wykonawczego gminy 
między sesjami Rady Gminy Czerwonak.  
 Wiceprzewodniczący Rady Henryk Szczot powiedział, Ŝe w informacji Wydziału 
Inwestycji nie znalazł informacji na temat ulicy Krętej w Bolechówku. 
 Zastępca Wójta Tomasz Stelmaszyk wyjaśnił, Ŝe Urząd wystąpił o wskazanie 
rzeczoznawcy, jeśli ekspertyza wskaŜe, Ŝe poziom zaawansowania prac jest niski to 
prawdopodobnie Gmina Czerwonak odstąpi od umowy, jeśli natomiast ekspertyza wykaŜe, 
Ŝe 30 % prac zostało wykonane wówczas trzeba będzie firmie zapłacić.  
 Radna Anna Flaczyńska zapytała o oznakowanie pionowe, zwróciła uwagę, Ŝe w 
Kicinie na ul. Poznańskiej nie ma znaku drogowego informującego o drodze bocznej – ulicy 
OkręŜnej. Wydział Zarządzania Drogami poinformował o naprawie dróg tłuczniem 
betonowym, ale faktycznie tych napraw jest bardzo mało. W związku z powyŜszym radna 
poprosiła o wykaz dróg, które zostały naprawione tłuczniem i o informację, które drogi będą 
naprawiane w najbliŜszym czasie.  
 Radny Piotr Picyk poprosił o większy nadzór nad wykonawstwem napraw dróg. 
Zapytał czy na nowo oddanej ulicy Swarzędzkiej dokonywano juŜ napraw. 
 Kierownik Wydziału Zarządzania Drogami Alicja Wawrzyniak wyjaśniła, Ŝe na styku ulic 
była nierówność, która została naprawiona.  
 
Ad.19. Wolne głosy i wnioski. 
 Przemysław Kamiński z Wydziału Promocji poprosił o dalszą dyskusję na temat herbów. 
Poinformował, Ŝe na sesji w październiku trzeba będzie wybrać jedną spośród trzech 
propozycji i podjąć uchwałę. Herb najwcześniej zostanie ustanowiony na początku 
przyszłego roku, gdyŜ po podjęciu uchwały wybrany przez Radę Gminy projekt przesłany 
zostanie do zaopiniowania Ministrowi Spraw Wewnętrznych i Administracji. Minister po 
zasięgnięciu opinii Komisji Heraldycznej udzieli odpowiedzi w ciągu 3 miesięcy. Wraz z 
ustanowieniem herbu naleŜy wybrać wzór flagi i pieczęci. Następnie Pan Przemysław 
Kamiński przedstawił propozycje z naniesionymi poprawkami. Prezentacja stanowi załącznik 
nr 16 do protokołu.   
 Radny Tadeusz Sikoń podziękował za umoŜliwienie wzięcia udziału w wyjeździe 
studyjnym na Ukrainę. Poinformował, Ŝe wraz z radną Ewą Adamczyk uczestniczył w 
międzynarodowej konferencji i obchodach z okazji dni niepodległości.   
 Pani Jolanta Banowska artysta rzeźbiarz mieszkanka Czerwonaka poinformowała, Ŝe 
na terenie gminy zostało zarejestrowane stowarzyszenie „Miejsce Spotkania”. Ma ono na celu 
prowadzenie działalności kulturalnej, naukowej, edukacyjnej, charytatywnej oraz działań na 
rzecz samorządności obywatelskiej. Stowarzyszenie będzie współpracowało z samorządem 
lokalnym, więc od przyszłego roku zawnioskuje o podjęcie działań w dziedzinie sztuki. 
Większość członków stowarzyszenia to profesjonalni muzycy, plastycy oraz biznesmeni.  
 Wiceprzewodnicząca Rady Ewa Banaszak powiedziała, Ŝe komisja Oświaty, Kultury, 
Sportu i Rekreacji na wniosek Przewodniczącego Rady zajęła się sprawą MłodzieŜowej Rady.  
Komisja uczestniczyła w spotkaniu zorganizowanym przez tę radę, na 21 radnych przyszło 10 
jej członków, w tym 3 osoby, które podpisały wniosek o odwołanie z funkcji opiekuna 
MłodzieŜowej Rady. Komisja zapytała członków MłodzieŜowej Rady czy widzą moŜliwość 
porozumienia się, podkreślając, Ŝe kadencja rady kończy się na przełomie stycznia/lutego 
2010 r. Członkowie rady zapewnili, Ŝe będą rozmawiać. Opiekun MłodzieŜowej Rady 
przedstawiła działania w okresie sprawowania funkcji. Komisja zaproponowała, aby 
MłodzieŜowa Rada zwołała sesję, na której przedstawi swoje dokonania oraz pomysły, 
których nie udało się zrealizować.         
 Radna, Przewodnicząca Zarządu Osiedla Leśnego Daniela Jankowska - Bachor, 
podziękowała Wójtowi Mariuszowi Poznańskiemu, Sekretarz Teresie Kowalskiej oraz 
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Przewodniczącemu Rady Zbigniewowi Zielińskiemu za udział w festynie „PoŜegnanie lata”. 
Podziękowała równieŜ Prezesowi Spółdzielni Mieszkaniowej Ryszardowi Jarońcowi za 
sfinansowanie sceny oraz oświetlenia na festynie oraz za udostępnianie pomieszczenia na 
potrzeby Rady Osiedla. Powiedziała, Ŝe uczestniczyła w spotkaniu z MłodzieŜową Radą i 
stwierdziła, Ŝe młodzieŜ nie zna swoich uprawnień statutowych. Zwróciła się do lokalnej prasy 
o dokładne sprawdzanie informacji, które są zamieszczane w artykułach. 
 Radny Marek Pietrzyński zwrócił się z wnioskiem, aby na kaŜdą sesję Wójt 
przygotowywał informację na temat oczyszczalni ścieków. Wyraził swoją dezaprobatę w 
stosunku do Przewodniczącego Rady w sprawie niedopuszczenia do zadawania pytań 
autorom koncepcji Centrum Wolnoczasowego w Koziegłowach, podobnie było przy 
omawianiu spraw związanych ze spalarnią. Radny powiedział, Ŝe będąc w komisji doraźnej 
ds. spalarni nie widzi wsparcia ze strony Urzędu Gminy. Zwrócił uwagę, Ŝe podczas 
uchwalania planów gospodarki odpadami była moŜliwość konkretnego i stanowczego 
ingerowania władz gminy.  
 Zastępca Wójta Tomasz Stellmaszyk odnosząc się do wypowiedzi radnego Marka 
Pietrzyńskiego poinformował, Ŝe Wójt uczestniczy w spotkaniach na temat gospodarki 
odpadami organizowanymi przez Miasto Poznań. Powiedział, Regionalny Dyrektor Ochrony 
Środowiska czeka na opinię prawną w sprawie uzgodnienia  starego studium z nowym. Na 6 i 
7 października br. umówił się z pracownikami RDOŚ na wizję w terenie – temat jest trudny.  
Wyjaśnił, Ŝe kwota, którą Wydział Gospodarki Przestrzennej i Komunalnej ściąga z powodu 
nieuchwalenia planów jest wynikiem nieuchwalenia studium, a zgodnie z wcześniejszymi 
ustaleniami przed uchwaleniem planów naleŜy uchwalić studium.  
 Radny Marcin Wojtkowiak powiedział, Ŝe sprawa dotyczy nowych planów, a nie 
zmian w juŜ istniejących. 
 Przewodniczący Rady Zbigniew Zieliński odniósł się do wypowiedzi radnego Marka 
Pietrzyńskiego – powiedział, Ŝe porządek obrad jest ustalany na spotkaniu przedsesyjnym, na 
którym uzgadnia się formułę wystąpień, nie przypomina sobie, aby nie dopuścił do dyskusji na 
temat Centrum Wolnoczasowego.  
 Radny Piotr Picyk zapytał czy Urząd Gminy planuje zarezerwować w przyszłorocznym 
budŜecie środki na zakup radarów. Powtarzana jest teza, Ŝe opóźnienie uchwalenia studium 
jest z winy radnych na skutek uchwalenia obszarów chronionych, dlatego zapytał czy jest 
moŜliwe, aby Urząd Gminy udostępnił radnym korespondencję prowadzoną z RDOŚ 
dotyczącą ustaleń studium, aby mieć jasną sytuację z czego wynikały te i poprzednie 
opóźnienia.  
 Radna Daniela – Jankowska Bachor zwróciła uwagę na brak dyscypliny, na 
wcześniejsze opuszczanie przez radnych obrad.   
 Przewodniczący Rady Zbigniew Zieliński po raz kolejny zwrócił uwagę i poprosił o 
punktualne przychodzenie na sesje i uczestnictwo do końca obrad. 
 Radny Piotr Konieczny zapytał jaka inwestycja jest prowadzona w Koziegłowch przy 
ulicy Poznańskiej. 
 Zastępca Wójta Eugeniusz Chałupniczak odpowiedział, Ŝe nie wie o inwestycji przy 
wyŜej wymienionej ulicy. Odpowiadając na pytanie radnego Piotra Picyka powiedział, Ŝe od 
przyszłego roku planuje wprowadzić mechanizmy poprawiające bezpieczeństwo, temat do 
omówienia na posiedzeniu komisji Przestrzegania Prawa i Porządku Publicznego.  
 Zastępca Wójta Tomasz Stellmaszyk powiedział, Ŝe urząd monitoruje na bieŜąco temat  
Centralnej Oczyszczalni Ścieków, co miesiąc kierowane są pisma. 
 
Ad.20. Zamknięcie sesji. 
 Przewodniczący Rady Zbigniew Zieliński zamknął XLIII sesję Rady Gminy Czerwonak. 
 
 
 
 
Protokół sporządziły: 
Katarzyna Płonka 
Izabela Lesiecka 


